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گروه اقتصادی -عضو هیات رییســه مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه اخیرا هیات عالی نظارت عملا در 
برخی از موضوعات قانون گذاری می کند و به موضوع قانون حمایت از مستاجران هم ورود کرده  است، گفت:  هر 
دو شورای پول و اعتبار و شورای عالی مسکن ظرفیت قانون برای تصویب کردن وام 200 میلیون تومانی را دارند.
مجتبی یوســفی درباره سرنوشــت وام 200 میلیون تومانی مستاجران و اینکه آیا مستاجران در تابستان امسال 
)فصل پیک معاملات اجاره( به این تسهیلات بانکی دسترسی خواهند داشت، اظهار داشت: یکی از موضوعات مهم 
در حوزه مسکن که مجلس به دنبال آن بوده، عرضه مسکن و کنترل قیمت ها در برنامه کوتاه و بلند مدت است. در 
بحث عرضه و حمایت از ســاخت، قانون جهش تولید مســکن در سال 1400 در مجلس به تصویب رسید و در آن 

قانون به طور مفصل، درباره حمایت از ساخت تصمیماتی گرفته شد. 
در ماه گذشته هم طرح دو فوریتی برای حمایت مستاجران تصویب شد که با توجه به ضرورت آن، این طرح 
هر چه ســریعتر باید عملیاتی شــود به همین دلیل مجلس در کوتاه ترین زمان، آن را مصوب کرد و برای طی کردن 

پروسه تشریفات و تبدیل آن به قانون، به شورای نگهبان ارسال شد.
وی ادامه داد: متاســفانه باید بگویم که اخیرا هیات عالی نظارت عملا در برخی از موضوعات قانون گذاری 
می کند. یعنی وقتی مجلس و شورای نگهبان قانونی را تایید می کنند، هیات نظارت وارد محتوای موضوع می شود و 
نه موضوعات شکلی و در واقع وارد قانونی گذاری شده است و متاسفانه قانون حمایت از مستاجران که بخشی از 

آن افزایش سقف تسهیلات است به این سرنوشت دچار شده و هیات نظارت به آن وروده کرده است.
عضو کمیســیون عمران مجلس با بیان اینکه پیگیر اجرای قانون حمایت از مســتاجران هستیم، گفت: درباره 
حمایت از مستاجران، مباحث مفصلی مطرح شده که یکی از آنها پرداخت تسهیلات 200 میلیون تومانی به مستاجران 

است تا در کوتاه مدت کمکی به توان پرداخت مستاجران باشد.
یوسفی افزود: از دیگر موضوعات وضع مالیات جدید برای سوداگران بازار مسکن است و با مطرح شدن این 
مالیات به صورتا جدی،  دیدیم که  در کوتاه مدت هر چند محدود اما این موضوع در بازار مسکن اثرگذار بود  و هر 
چند که این قانون به طور نهایی تصویب نشده اما خبر آن در بازار اثر گذار بود و التهاب بازار مسکن را کاهش داد.

عضو هیات رییســه مجلس شــورای اســلامی تاکید کرد: به طور قطع اگر این قانون چه از سوی هیات عالی 
نظارت و چه شورای نگهبان، هر چه سریع تر به تصویب نهایی برسد و به قانون تبدیل شود، می توان در مدت زمان 
کوتاه تری به مشــکلات حوزه مســکن رسیدگی کرد تا بخشی از دغدغه مردم برطرف شود. البته تا جایی که اطلاع 
دارم شورای نگهبان ایراد و اشکالی به این موضوع وارد نکرده است و می توان هر چه سریع تر تشریفات مورد نظر 

برای تبدیل شدن آن به قانون را طی کرد
وی تاکید کرد: مجلس این طرح را با دوفوریتی به تصویب رســاند تا همین تابســتان وام 200 میلیون تومانی 
به دســت مســتاجران برسد البته برای قانونی شدن وام ودیعه 200 میلیون تومانی،  می توان از ظرفیت شورای عالی 
مسکن استفاده کنند و به این شورا اختیاراتی داده شده که با استفاده از آن می تواند پرداخت این وام را مصوب کند. 
 هر دو شــورای پول و اعتبار و شــورای عالی مســکن ظرفیت قانون برای تصویب کردن وام 200میلیون تومانی را 

دارند. 

دلیل تاخیر در اجرای وام ۲۰۰ میلیون تومانی 
مستاجران چیست؟

گروه اقتصــادی - وزیر اقتصاد 
تاکید کرد: در حالی که ســال گذشــته 
هر روز یک بخشــنامه صادر می شد اما 
امسال صدور بخشنامه ها به هر یک روز 

در میان رسیده است.
سید احسان خاندوزی در نشست 
با جمعــی از کارآفرینان گفت: درباره 
موضــوع برنامه هفتــم ورود تفصیلی 
نمی کنــم اما باید توجه داشــت که هر 
برنامه ای، نقاط ضعفی دارد و بر برنامه 

هفتم نیز انتقاداتی وارد شد.
وی با بیان اینکه از ابتدا قرار بر این 
شد که در لایحه برنامه هفتم همه موارد 
مطرح نشــود، اظهار داشــت: سازمان 
برنامه و بودجه مصر بود که متن مفصل 
400 صفحه ای نداشته باشد و در متن، 
تنها موضوعاتی ذکر شوند که از جمله 
موارد مهم هســتند و نیاز به این داشته 

باشند که مجلس درباره آن نظر دهد. 
وزیر اقتصاد ادامه داد: برنامه هفتم 
کاستی هایی دارد که باید لحاظ شوند اما 

قــرار بر این بود که برنامه هفتم حداقل 
مصوبات لازم از سوی مجلس را داشته 
باشد و بقیه موارد را سایر دستگاه  ها در 
این حوزه اختیار دارند، درباره این موارد 

اقدامات لازم را انجام دهند. 
خاندوزی با بیان اینکه جهت گیری 
وزارت اقتصاد آن است که تلاش کنیم 
ایــن منطق را گســترش دهیم که همه 
دسترســی به تولید و ســرمایه گذاری 
را پیدا کنند و موانع برداشــته شــود، 
تصریح کرد: سیاســت این اســت که 
مزاحم تولیدکننده ها نباشیم تا بتوانند با 
توسعه تولید، شغل بیشتری ایجاد کنند 
و شــواهد هم می گوید سرمایه گذاری 
رشــد پیدا کرده است.  در شرایطی که 
در ســال 1400 رشد ســرمایه گذاری 
صفر بود، این عدد در ســال گذشته به 
۶.٧ درصد افزایش پیدا کرده است. البته 

همچنان وضعیت به هیچ وجه مطلوب 
نیست اما نسبت به سال گذشته بهتر شده 
است. به گفته وزیر اقتصاد، بهترین کار 
دولت انجام پروژه های عمرانی به جای 
خرج درآمدها در بودجه جاری اســت 
که این اقدام را هم به بخش خصوصی 

واگذار کردیم. 
خاندوزی با اشــاره بــه یکی از 
دغدغه های مهــم بخش خصوصی و 
صادرکنندگان خاطرنشــان کرد: یکی 
از دغدغه های جدی فعالان اقتصادی، 
ممنوعیت یکباره صادرات یک کالا است 
و با این اقدام، آنها اعتماد شریک تجاری 
خود را از دست می دهند. ما معتقدیم اگر 
دولت می خواهد تنظیم گری کند، باید 
با ابــزار بازاری تنظیم گری کند.  وی با 
بیان اینکه روند نشان می دهد در بحث 
قوانین و مقررات خلق الساعه وضعیت 

بهتر اســت، ابراز داشت: از اول امسال 
فشار آوردیم تا در گمرک جلوی اجرای 
مقررات خلق الساعه گرفته شود. آمارها 
نشان می دهند که در حالی که در سه ماه 
سال گذشته، ٩٧ بخشنامه صادر شده، 
این عدد در ســه ماه اول امســال به ۵۵ 
بخشــنامه رسیده است. وزیر اقتصاد با 
بیان اینکه در حالی که ســال گذشته هر 
روز یک بخشنامه صادر می شد اما امسال 
صدور بخشــنامه ها به هر یک روز در 
میان رسیده است، عنوان کرد: باید توجه 
داشت که این بی نیازی و بی توجهی به 
بخش خصوصی یک عادت چند ساله 
بوده که یک شبه حل نمی شود، هر چند 
روندها به سمت بهبود حرکت می کند 

اما همچنان مشکلاتی وجود دارد.
خاندوزی با بیــان اینکه اتفاقات 
خوبی در ماه های آینده پیش رو است، 

یادآور شد: در مسأله قیمت گذاری که 
جــزو دغدغه هــای بخش خصوصی 
اســت؛ تصمیماتــی گرفته شــده که 
پیش نویس آن در کمیســیون اقتصادی 
مطرح شــده و قرار بر این است که در 
مورد قیمت گذاری به جای تعیین یک 
عدد ثابت به سمت فرمول گذاری برویم.  
وی اضافه کرد: این فرمول ها حداقل پنج 
سال باید ثابت بمانند و تلاش داریم این 
موضوع در برنامه هفتم که ذات آن ثبات 

پنج ساله است، مطرح شود. 

وزیر اقتصاد:

هرروزیکدرمیان،بخشنامهجدیدصادرمیشود

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- صابر شــیبانی 
)رئیــس انجمــن علمی محاســبات 
بیمه ای ایران( منتقدِ سیاستهای دولت 
در لایحه ی برنامه ی توســعه ی هفتم 
در رابطه با صندوق های بازنشســتگی 
است. به گفته ی او، دولت در این برنامه 

با پیش کشیدنِ اصلاحاتِ پارامتریک و 
ساختاریِ صندوق های بیمه اجتماعی 
قصــد دارد بــارِ هزینه هــای خود را 
کاهش دهد و برای این کار منافع سایرِ 
ذی نفعان صندوق ها، از جمله کارگران 

و بازنشستگان را نادیده گرفته است. 
دکتر شیبانی گفت: در این برنامه 
به طور جدی اصلاحات صندوق های 

بازنشستگی مدنظر قرار گرفته اما شواهد 
نشــان می دهد که دســت اندرکاران، 
کارشناســان این حوزه نیستند و صرفا 
با تکیه بر اینکــه صندوق ها وضعیت 
ناپایــداری دارنــد، وارد موضــوع 
اصلاحات پارامتریــک و اصلاحاتِ 

ساختاری شده اند. 
وی ادامــه داد: از آنجــا کــه این 

صندوق هــا با تعهــدات بلند مدت و 
بین النسلی سر و کار دارند، نمی شود از 
آن ها بــه عنوان ابزاری برای کاهش بار 
مالی دولت اســتفاده کرد. این مباحث 
ذیل عنوان اقتصاد سیاســی اصلاحاتِ 
بازنشســتگی، مطرح می شود که غنی 
از ادبیاتِ گسترده و تجاربِ کشورهای 
مختلف است؛ بنابراین باید پارامترهای 
بســیاری را برای ورود به این حوزه مد 
نظر قرار داد. یکی از مهم ترین مســائل 
این اســت که توجه داشــته باشیم که 
هر تغییــری در متغیرهای جمعیتی یا 
متغیرهای درآمد هزینه، در صندوق ها 
به دلیل آنکه شوک هایی در جامعه هدف 
و بیمه گذاران ایجاد می کند قطعا باید با 
روند بســیار تدریجی و کنترل شده و 
بدون ایجاد هر گونه شُــوک در جامعه 

به انجام برسد. 
شــیبانی گفت: مــا در نظام های 
بازنشســتگی چهار گروه ذینفع داریم. 
اولین ذینفعان، بیمه شــدگان هستند؛ 
اساسا صندوق های بازنشستگی متعلق 
به بیمه شده هاســت کــه منظورمان از 
این گروه تمام بیمه شــده های فعال و 
غیرفعال اعم از بازنشســته و بازمانده، 
نســل فعلی و نسل آینده هستند که در 
هر اصلاحاتی باید نفــع همه ی آن ها 
را ببینیــم. یعنی محاســباتِ بیمه ای و 
اکچوئری باید با ارزیابیِ میزان تاثیرِ این 
تغییرات در وضعیتِ نســل های فعلی 
و آتی صندوق  ها انجام شــود. دومین 
ذینفعان، صندوق ها هستند؛ صندوق ها 
بســتری ایجاد می کنند که افراد بتوانند 
بخشــی از درآمد خود را برای دورانِ 
بازنشستگی و خانواده ی خود پس انداز 
کنند. ســومین ذینفعان هم کارفرمایان 
هســتند که آن ها نیز به عنوان کســانی 
که شــغل و درآمد ایجاد می کنند، و از 
قبِلَِ پرداخــتِ حق بیمه ها اندوخته ی 
صندوق ها را افزایــش می دهند، مهم 

هستند. دولت، آخرین ذینفع است که 
به عنوان تنظیم گر و ناظر و ضامن نهایی 
تعهدات بازنشســتگی مطرح اســت. 
رئیس انجمن علمی محاسبات بیمه ای 
ایران گفت: وقتی سیاستگذاران به دنبال 
اصلاحات می روند باید در ابتدا اثرات 
این اصلاحات را در گروه های ذی نفع 
ارزیابی کنند. نکته ی مهم اینکه اهمیت 
این گروه ها به ترتیبِ اولویت اســت؛ 
یعنی هیچ تصمیمی نباید در سیستم به 
بیمه شــونده ها آسیب برساند و آن ها را 
متضرر کند در موردِ ذینفعانِ دیگر هم 
همین است. اما در برنامه هفتم توسعه 
ظاهرا برنامه ریز و سیاستگذار به دنبال 

این است که بار مالی صندوق ها را برای 
دولت کاهش دهد و به منافع سه گروه 
دیگر توجهی ندارد. تصمیماتِ برنامه 
چهارم فقط در راســتای منفعتِ دولت 
گرفته شده و احتمالا هدف اصلی این 
بوده که صندوق ها فشار مالی زیادی بر 
بودجه اعمال می کنند و این فشار باید از 
بودجه حذف شود. دکتر شیبانی گفت: 
در حالیکه حــدود ۶0درصد از جامعه 
هدف ما، یعنی کارگران و بازنشستگان، 
زیر خط فقر زندگــی می کنند، در این 
برنامه دولت ســعی دارد ریســک ها 
را از روی دوش خــود بــردارد و روی 
دوش جامعه ی اصلــی بگذارد، که در 
اینصورت اگر برنامه ی توســعه هفتم 
اجرا شــود، معیشــت و میزان فلاکتِ 
جامعه هــدف ما بدتر از وضع موجود 

خواهد شد. بنابراین بسیار مهم است که 
تغییرات اعمال شده به نحوی باشد که 
در بهترین شرایط هر چهار گروه ذینفع، 
از آن بهــره ببرند.  رئیس انجمن علمی 
محاسبات بیمه ای ایران با اشاره به اینکه 
نمی توان مشکلاتِ صندوق ها را بدونِ 
توجه به مسائل کلانِ اقتصادی حل کرد، 
گفت: تمــام بخش های اقتصادی ما به 
هم مرتبت اســت و ما نمی توانیم یک 
بخــش را به حال خود رها کنیم - آنهم 
بخشی که بیشترین سهم را در وضعیتِ 
رفاه و فقر جامعه دارد - و بعد بخشــی 
دیگر را که ســهم ناچیزی در این حوزه 
دارند را تغییر دهیم و بگوییم مشــکل 

حل می شــود. این نشــان می دهد که 
هنوز سیاســتگذار ما صورت مسئله را 
درک نکرده اســت و نتوانسته درست 
آسیب شناســی کند!  شــیبانی گفت: 
مطالعاتــی که بر اســاس داده ها انجام 
داده ایم نشــان می دهد که دولت سهم 
بالایی در بی ثباتی اقتصاد و به تبع آن در 
به هم ریختن شاخص های اقتصاد کلان 
و وارد کردنِ فشار بر جامعه و معیشت 
مردم دارد. بزرگترین مشکلی که طی سه 
دهه ی اخیر در حوزه ی اقتصاد داشتیم، 
افزایش نرخ تورم اســت. تورم اثرات 
اولیه و ثانویه دارد و مثل کوه یخ می ماند. 
این شــاخص در بین شــاخص های 
دیگرِ حوزه ی اقتصاد کلان، بیشــترین 
ســهم را در بی ثباتی اقتصــادی، عدم 
کارایی اقتصــادی، وضع رفاه جامعه و 

عدالت توزیعی و نظایرِ آن دارد.  رئیس 
انجمن علمی محاسبات بیمه ای ایران 
در خصــوص علتِ افزایشِ نرخ تورم 
در کشــور گفت: دولت در کشــور ما 
وظایف و مأموریت های خود را بسیار 
وســیع تعریف کرده و این سبب شده 
هزینه های بسیاری روی دوش اقتصاد 
بیفتد و در هیچ کدام از برنامه های توسعه 
و غیره هم تصمیمی برای این موضوع 
و کاهش هزینه های دولت گرفته نشده 
است. آنطور که مشخص است هیمشه 
هزینه های دولت افزایش یافته است. از 
طرفی عملا این هزینه ها صرف وظایف 
قانونیِ دولت در قبال مردم نمی شــود.  

شیبانی ادامه داد: دولت در بهترین حالت 
خود باید نقش تسهیل گری داشته باشد 
و کمک کند که اقتصاد به صورتِ روان 
حرکت کند. باید برای تولید زمینه سازی 
و بسترسازی انجام دهد تا اقتصاد بتواند 
خلق ثروت و درآمد داشته باشد. دولت 
باید بتواند از قبل دریافت منابع مالیاتی 
و در چارچوب منابع خود، وظایفی که 
بــه لحاظ قانونــی دارد را اجرا کند، اما 
مشکل اینجاســت که وظایف خود را 
جوری دیگر تعریف کرده است. دولت 
در ایــران خود هم مقررات می گذارد و 
هم اجرا می کند و از طرفی به دلیلِ عدم 
استقلال بانک مرکزی، منابع مالی برای 
پیشبردِ اهداف خود را خلق می کند. به 
هر حال، دست دولت برای خلق پول به 
شکل غیرمستقیم باز است و نگرانی ای 

بابتِ خرج کردن ندارد. در چنین وضعی 
دولت به راحتی فشاری که ممکن است 
در بودجــه بــر روی دوش او بیفتد، بر 

گردنِ جامعه می اندازد. 
همه ی دولت ها برای دیده شــدن 
در راستای مسائل سیاسی و انتخاباتی 
و بــرای اینکه در قدرت بمانند ترجیح 
می دهند بیشتر هزینه کنند. در نظام های 
سیاسی متکی بر احزاب سیاسی رشد 
یافته و دارای رسانه های آزاد، دولت ها 
محدود می شــوند. به عبارتی دیگر در 
این کشــورها عوامل بازدارند مانع از 
این می شــود که هزینه کردهایشان بر 
خلافِ منافع ملی باشــد، اما در کشور 
ما که نهادهــای نظارتی کارایی لازم را 
ندارنــد، این اتفاق نمی افتد و دســت 
دولت بــرای خرج کردن باز اســت.  
رئیس انجمن علمی محاسبات بیمه ای 
ایران افزود: هرچه دســت دولت برای 
خرج کردن باز باشد، نقدینگی افزایش 
پیدا می کند و فشار آن از طریق افزایش 
نرخ تورم به بدنه ی جامعه می رســد. 
اصولا تورم به صــورت مالیات پنهان 
عمل می کند و دهک های پایین جامعه 
را نشانه می گیرد. برعکس مالیات که به 
صورتِ پلکانی افراد با درآمد بیشتر را 
هدف می گیرد، در شرایط تورمی، افراد 
هر چه ضعیف تر باشند فشار بیشتری 
را حس می کنند.  دکتر شــیبانی گفت: 
بنابراین مجموعه ی سیاست های دولت 
که معمولا انگیزه ی سیاسی دارد، سبب 
می شود فشار اقتصادی به بدترین شکل 
ممکن روی دوش فقیرترین افراد جامعه 
بیفتد. این شــرایط سبب افزایش نرخ 
ضریــب جینی و افزایش بی عدالتی در 
جامعه می شود که البته تاثیرات بسیاری 
بر جامعه خواهد گذاشت. به همین دلیل 
ایران از نظر تمام شاخص های مربوط به 
توسعه یافتگی، در مقایسه با کشورهای 

دیگر در انتهای جدول قرار دارد.

دکتر شیبانی رئیس انجمن علمی محاسبات بیمه ای ایران:

در صورتِ اجرای برنامه  هفتم، 
وضعیتی بدتراز وضع موجود 

خواهیم داشت
رئیس انجمن علمی محاسبات بیمه ای ایران گفت: درحالیکه حدود ۶۰درصد از جامعه هدف ما، یعنی 

کارگران و بازنشستگان، زیر خط فقر زندگی می کنند، در این برنامه دولت سعی دارد ریسک ها را از روی دوش خود 
بردارد و روی دوش جامعه ی اصلی بگذارد، که در اینصورت اگر برنامه ی توسعه هفتم اجرا شود، معیشت و میزان 

فلاکتِ جامعه هدف ما بدتر از وضع موجود خواهد شد.

گــروه اقتصــادی - گمرک 
ایران در فراخوانی ضوابط و شرایط 
جدید را برای شرکت های متقاضی 
تسهیلات فعالان اقتصادی برگزیده 

گمرکی )AEO( اعلام کرد.
به گزارش گمــرک جمهوری 
اسلامی ایران، در این فراخوان آمده 

است:
»به منظور راهبــری و هدایت 
هدفمند منابع ســازمانی در حمایت 
از تولیدکننــدگان ملــی بــا هدف 

رشــد تولید، مهار تورم و همچنین 
بکارگیری حداکثــری ظرفیت های 
مقرراتی در تسهیل تشریفات گمرکی 
با رویکرد کاهــش هزینه و افزایش 
ســرعت در تجارت خارجی کشور، 
مقرر گردید تا تسهیلاتی ویژه تحت 
برنامــه فعالان اقتصــادی برگزیده 
گمرکی )AEO( به فعالان اقتصادی 
کشور در چارچوب ضوابط ابلاغی 

ارائه گردد.
این تســهیلات که مشــتمل بر 

»ترخیص در مســیر ســبز گمرکی، 
ترخیص نســیه، پذیــرش ضمانت 
نامه، ارزیابــی در محل، مجوز انبار 
اختصاصی، تســهیل و ساده سازی 
تشــریفات ورود موقت، اســترداد، 
فرایند مرتبط بــا پرونده های مطرح 
در کمیســیون های رســیدگی بــه 
اختلاف هــای گمرکــی، معرفی به 
کشــورهای طرف تعهــد موافقت 
نامه های دوجانبه و … در چارچوب 
ضوابط ســطح بندی شــده ابلاغی 

اســت«، قابل ارائه به شــرکت های 
برگزیده می باشد. 

می توانند  متقاضیــان  بنابراین 
ضمن مطالعه دســتورالعمل ابلاغی، 
درخواست و مســتندات تصریحی 
جهت تشکیل پرونده را به دبیرخانه 
کمیتــه مرکــزی فعــالان اقتصادی 
برگزیــده –)AEO( دفتر مدیریت 
اطلاعــات و برنامه ریــزی گمرک 

ایران ارائه نمایند. 
علاوه بــر متقاضیــان جدید، 

 AEO شرکت هایی که قبلًا به عنوان
انتخاب و به گمرکات اجرایی کشور 
طی بخشــنامه های متعدد منتهی به 
بخشــنامه شــماره 104٩02 مورخ 
۳0/01/1402 جهــت برخورداری 
از تســهیلات مربــوط ابلاغ شــده 
انــد نیــز باید نســبت بــه تکمیل 
پرونده های خود با ارائه مســتندات 
تصریحــی به دبیرخانــه حداکثر تا 
 پایان ماه جاری ۳1/04/1402 اقدام 

کنند«.

گروه اقتصادی - رئیس اتحادیه 
فروشــندگان لــوازم خانگی گفت: 
ریــداران توقع دارند بــا کاهش هزار 
تومانــی نرخ ارز کالاهــا نیز به همان 
میزان افت قیمت را تجربه کنند این در 
حالیست که قواعد بازار متفاوت است 
و باید به صورت همزمان چندین اتفاق 
رخ بدهــد تا شــاهد ریزش قیمت ها 

باشیم.
اکبر پازوکی از رکود ٩0 درصدی 
بازار لوازم خانگی خبــر داد و افزود: 
قدرت خریــد مردم کاهش پیدا کرده 
است. خریداران توقع دارند با کاهش 

هزار تومانی نرخ ارز کالاها نیز به همان 
میزان افت قیمت را تجربه کنند این در 
حالیست که قواعد بازار متفاوت است 
و باید به صورت همزمان چندین اتفاق 
رخ بدهــد تا شــاهد ریزش قیمت ها 

باشیم.
وی با بیان اینکه مردم منتظرند تا 
قیمت ها تعیین تکلیف شوند، افزود: 
لغو تحریم ها ابتدای کار است و برای 
مشــاهده تاثیر مثبت آن در بازار باید 
حداقل یک ســال صبر کنیم. درست 
اســت که نرخ ارز کاهــش یافت اما 
پول تولیدکنندگان باید 2 ماه در بانک 

مرکزی بخوابد، همچنین تولیدکنندگان 
مــواد اولیه مانند فــولاد و ... را با نرخ 
روز دلار خریــداری می کنند از این رو 
نمی توان انتظار داشت که با کاهش نرخ 

ارز قیمت  لوازم خانگی نیز افت کند.
این فعــال صنفی در پاســخ به 
این پرســش که بعد از رفع تنش های 
سیاسی میان ایران و عربستان این امید 
ایجاد شده است که مناسبات تجاری 

با این کشور نیز تقویت شود آیا امکان 
صادرات لوازم خانگی به این کشــور 
وجــود دارد باتوجه به اینکه رکود در 
بازار داخلی حاکم است؟ گفت: زمانی 
می توانیم به رشــد صادرات امیدوار 
باشــیم که بتوانیم در قیمت و کیفیت 
با رقبای جهانی خود رقابت کنیم. در 
حال حاضر در بحث کیفیت مشکلی 
نداریم اما در بحث قیمت عواملی مانند 

نرخ ارز و مــواد اولیه امکان رقابت از 
تولیدات ایرانی را در بازار کشورهای 

همسایه گرفته است.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم 
خانگــی ادامه داد: ایــران توان تولید 
برخی کالاهای لوکــس را دارد و هم 

اکنون نیز آنها را تولید را می کنند.
وی بــا تاکید بر اینکه واحدهای 
صنفــی گران فروشــی نمی کنند و از 

سود خود برای پاس کردن چک های 
آخر مــاه می زنند، تصریح کرد: قانون 
نظام مالیاتی سود فروش یخچال ساید 
بــای ســاید را ۵ درصد در نظر گرفته 
است. حال این پرسش مطرح می شود 
کــه آیا می توان با ۵ درصد فروش این 
محصول را در بازار عرضه کرد؟ پاسخ 
به این پرســش منفی اســت چراکه 
فروشندگان بازار برای جذب مشتری 

میزان ســود خود را کاهش و با به سود 
2 تــا 1 درصد این محصول را عرضه 

می کنند.
پازوکی با اشــاره به افزایش نرخ 
اجــاره بها یک واحد صنفی، بیان کرد: 
کاســب ها یارانه دریافت نمی کنند اما 
حداقل 2 بار یارانه به دولت پرداخت 
می کنند و وقتــی رکود در بازار حاکم 
می شود دولت باید به آنها کمک کند؛ 
هــم اکنون تمام صنوف درگیر دارایی 

هستند.
به گفته وی؛ افزایش درآمد کارگر 
و کارمنــد، ثبات نــرخ ارز و حمایت 

دولت از تولیدکنندگان باید به صورت 
همزمان انجام شود تا شاهد برون رفت 

از شرایط رکود در بازار باشیم.
ایــن فعال صنفی در پایان گفت: 
یخچال 8 تــا ٩0 میلیون تومان، اجاق 
گاز 4 تــا 24 میلیون تومان و ماشــین 
لباسشــویی 10 تا 1٩ میلیون تومانی 
در بازار موجود است و تولیدکنندگان 
برای حفظ ســهم خود از بازار سعی 
می کنند خدمات پس از فروش مناسبی 
به مردم ارائه بدهند چراکه اگر خدمات 
مناســبی ندهد تولیدات آنها خریدار 

نخواهد داشت.

فراخوانگمرکبرایشرکتهایمتقاضیتسهیلاتفعالاناقتصادیبرگزیده

رکود۹۰درصدیدربازارلوازمخانگی؛

تولیداتایرانیازنظرقیمت،قابلرقابتنیستند

دولت در کشــور ما وظایف و مأموریت های خود را بسیار وسیع تعریف کرده و این 
سبب شده هزینه های بسیاری روی دوش اقتصاد بیفتد و در هیچ کدام از برنامه های 
توســعه و غیره هــم تصمیمی برای این موضوع و کاهــش هزینه های دولت گرفته 
نشــده است. آنطور که مشخص است هیمشــه هزینه های دولت افزایش یافته است. 
از طرفــی عملا این هزینه هــا صرف وظایف قانونیِ دولت در قبال مردم نمی شــود. 

اسحـق ارزانـی

-احمدرضا  اقتصــادی  گروه 
فرشچیان، عضو هیات نمایندگان اتاق 
تهران می گوید که عدم قطعیت در تامین 
ارز واردات، عــلاوه بر تولیدکنندگان، 
مصرف کنندگان را نیز دچار مشــکل 
کرده و در ســایه بروز این نااطمینانی، 
بــازار داخلی نیز تحت تاثیر قرار گرفته 
و متلاطم می شــود.  یک عضو هیات 
نمایندگان اتاق تهران با اشــاره به رفع 
مقطعــی وقفه در تخصیــص و تامین 
ارز در ابتــدای ســال 1402 اعلام کرد 
که واردکنندگان بار دیگر با این چالش 

مواجه شده اند. احمدرضا فرشچیان با 
اعــلام این مطلب گفــت: از بهمن ماه 
سال گذشته، هم زمان با تغییر رئیس کل 
بانک مرکزی و جایگزینی ارز 28 هزار 
و ۵00 تومانــی بــا ارز 4200 تومانی و 
وعــده رئیس کل بانک مرکزی مبنی بر 
تامین همه نیازهــای ارزی با این نرخ، 
روند تخصیص و تامین ارز دچار وقفه 
شد. این مساله به سال جدید نیز انتقال 
پیدا کرد و روند واردات کالاها همچنان 
با کندی مواجه بود. اما به واسطه برخی 
گشایش ها، روند تخصیص و تامین ارز 

برای واردات در اردیبهشــت و خرداد 
نظــم گرفت و ایــن دو فرایند به موقع 

انجام می گرفت. 
متاسفانه حدود سه الی چهار هفته 
اســت که روند تخصیص ارز توسط 
بانک مرکزی طولانی شده است. مساله 
این اســت که پس از تایید تخصیص 
توسط بانک مرکزی، واردکنندگان یک 
ماه نیز در صف تامین می مانند و ســر 
یک ماه به آنها اعلام می شــود که بانک 
عامل نتواسته ارز مورد نیاز آنها را تامین 
کند و به این ترتیب تخصیص ها باطل 

می شــود و واردکنندگان باید دوباره در 
صف بانک مرکزی برای تخصیص قرار 

گیرند تا این فرایند را از اول طی کنند.
نبود انضباط در این فرآیند، بخشی 
از واردکنندگان را برای تامین ارز به سوی 
بازار آزاد ســوق داده و این پدیده بازار 
آزاد را در معرض شــوک قرار می دهد. 
به هر حال، شرکت ها، اغلب نسبت به 
تحویل کالا در بازار داخل متعهد شده اند 
و در عیــن حال باید تعهدات خود را به 
تامین کنندگان خارجــی نیز ایفا کنند. 
بنابراین ناگزیر می شوند بخشی از نیاز 

ارزی خود را از بازار آزاد تامین کنند که 
انتقال این تقاضا به بازار آزاد و افزایش 
قیمت پیامد این مساله است. چنانکه به 
رغم کاهش 4 الی ۵ درصدی قیمت ارز 
ظرف هفته های گذشته، دوباره قیمت 
ارز افزایش یافــت. این عدم قطعیت، 
تولیدکننــدگان و مصرف کنندگان را 
دچار مشکل کرده و کسی نمی داند چه 
زمانــی ارز را تحویل خواهند گرفت و 
چگونه  می توانند به تامین کننده متعهد 
شوند. از طرفی، صنعت نیز به مواد اولیه 
نیاز داشته و بیم بروز کسری وجود دارد. 
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